
حكمت

  | روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5273 |  یک ش��نبه 10 دی 1396 | 12 ربیع الثان��ی 1439 |  اذان ظه��ر: 12:07 | 
غروب آفتاب: 17:01 | اذان مغرب:21: 17 | نیمه شب شرعی:23:23 |      اذان صبح فردا: 05:44 | طلوع آفتاب فردا: 07:14 |

نما | حسین  کشتكار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498473
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

حضور كويرس سوريه در »به اضافه مستند«
    مستند

نوزدهمي�ن قس�مت از فص�ل دوم برنام�ه »به اضاف�ه 
مس�تند«، سه ش�نبه 12 دي ب�ا پخ�ش و بررس�ي 
مس�تند » كوي�رس، وط�ن كوچ�ك م�ن« س�اخته 
س�عيد صادق�ي روي آنتن ش�بكه مس�تند م�ي رود. 
نوزدهمین قس��مت از برنامه »به اضافه مستند« با حضور 
سید رضا صدرالحسیني، كارشناس و تحلیلگر مسائل غرب 
آسیا و مرتضي ش��عباني مدير مركز مستندسازي حقیقت 
و تهیه كننده مس��تند »كويرس، وطن كوچ��ك من« و با 
موضوع مستندسازي بحران در مناطق غرب آسیا، الزامات و 

پیشرفت ها پخش خواهد شد. 

در اين برنام��ه محمدتقي فهی��م و آرش خوش��خو به  نقد 
و بررس��ي فرمي »كوي��رس، وطن كوچك م��ن« خواهند 
پرداخت. اين مستند روايتي از مقاومت 3/5ساله دانشجويان 
يكي از مهم ترين پايگاه هاي آموزش��ي- نظامي در كويرس 
سوريه است. اين دانش��گاه هوايي، به رغم تمام حملات در 
اين مدت از س��وي گروه هاي تروريستي، موفق مي شود كه 
يك تنه در برابر محاصره داعش مقاومت كند. داس��تان اين 
مستند، روايتي انساني و برش كوتاهي از زندگي و سرگذشت 
انسان هايي است كه طي 3/5سال محاصره كامل و همسايگي 

با مرگ، با ناامیدي مبارزه مي كنند.

     هادي عسگري
مس�عود ده نمكي كه مجموعه فيلم هايش هنوز ركورددار 
ف�روش در س�ينماي اي�ران اس�ت، مي گوي�د حاتمي كيا 
روزي ب�ه وي توصي�ه كرده اس�ت، ديگ�ر فيلم نس�ازد. 
ده نمكي كه در كارگاه آموزشي»راه نما« سخن مي گفت، به تجربه 
اولین كار سینمايي اش اش��اره كرد؛ زماني كه مسعود ده نمكي از 
ابراهیم حاتمي كیا مي خواهد به تماشاي فیلمش بنشیند. كارگردان 
»اخراجي ها« درباره آن روز و سخنان حاتمي كیا مي گويد: وقتي من 
فیلم س��اختم، آمد گفت چطور اين را فیلم ساختي؟ گفتم سخت 
است، اما نشدني نیس��ت. گفت ما آرزويمان اين است كه فیلم مان 
جريان ساز شود تو چطور اين كار را كردي؟ گفتم رفتم دانشگاه تهران 
كتاب خريدم. روي میز زد و گفت كسي با كتاب فیلمساز نمي شود. 
گفت ديگر فیلم نس��از بگذار با همین فیلم بهترين بماني، اما من 
معتقدم خدا كمك مي كند. ده نمكي كه براي علاقه مندان به سینما 
و فیلمسازي سخن مي گفت، به سختي هايي كه در راه فیلمساز شدن 
متحمل شده، اشاره كرد و گفت: مرا كسي پشت صحنه راه نمي داد 
و براي آموزش نمي پذيرفت. براي روزنامه نگاري هم همین طور بود. 
الان اين همه آدم نشسته اند تا به شما تجربه هايشان را منتقل كنند. 
در اين نشست، احسان محمد حس��ني، مديرعامل بنیاد فرهنگي 
روايت نیز در سخناني به سختي تربیت فیلمساز متعهد پرداخت. 
محمد حسني به حضار گفت: يك بار فرمانده اي از من پرسید كه 
تا چند سال ديگر مي توانیم 5۰ تا فیلمس��از مثل فلان كارگردان 
داشته باشیم؟ من هر چه فكر كردم، ديدم چطور اين سؤال را جواب 
بدهم كه توقعي ايجاد نشود. گفتم شما در دانشگاه تان تا چند سال 

ديگر مي توانید افرادي مثل قاسم سلیماني و احمد كاظمي تربیت 
كنید؟ اين فرمانده به فكر فرو رفت، اما مس��ئله اين است كه كسي 
مثل قاسم سلیماني از دالان هاي متعددي عبور كرده تا شده است 
قاسم سلیماني. الان از مسعود ده نمكي و نادر طالب زاده فقط يك 
نمونه داريم و هر كدام از اينها مراحل سختي را پشت سر گذاشته اند 
تا به اينجا رسیده اند. مديرعامل سازمان هنري و رسانه اي اوج گفت: 
توقع اينكه با كلاس آموزش��ي و فیلم ديدن به يك قهرمان بزرگ 
تبديل بشويم، توقع درستي نیس��ت، اما مي توانیم ظرف يك دهه 
5۰۰ چريك كار درست حوزه هنر تربیت كنیم به طوري كه همه آنها 
كساني باشند كه اگر ما نباشیم يقه دشمنان را بگیرند و حرفي براي 
گفتن داشته باشند. مجموعه نشست هاي »راه نما« با هدف انتقال 
تجربیات و آموزش، در طول برگزاري جشنواره عمار برگزار مي شود. 
در سومین جلس��ه از اين نشست ها، احس��ان محمدحسني، نادر 
طالب زاده، محمدحسین نیرومند، ناصر هاشم زاده، شهريار بحراني، 

مسعود ده نمكي و محمدباقر مفیدي كیا حضور داشتند.

 ده نمكی: حاتمی كيا باور نمی كرد
چطور »اخراجی ها« را ساختم

تكليف محل برگزاري نمايشگاه كتاب تهران مشخص شد

بازگشت به مصلي
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 در ش��گفتم ك��ه چگونه حس��ودان 

از سلامتى خويش غافلند.

اسفندياري: شركت تعداد زياد فيلم در سوداي سيمرغ 
جشنواره را بي معني مي كند

معتق�د  اس�فندياري  عب�دالله 
اس�ت اعض�اي هيئ�ت انتخ�اب 
سي و ششمين جشنواره فيلم فجر 
بايد س�عي كنند عادلان�ه تصميم 
بگيرند و اينگونه نباشد كه به جاي 
ساختار و محتواي آثار، تحت تأثير 
فشارها و س�فارش ها قرار بگيرند. 
عبدالله اسفندياري، فیلمنامه نويس، 
تهیه كننده و كارشناس فرهنگي در 

خصوص حضور و رقابت 22 فیلم در بخش سوداي سیمرغ 
به ستاد خبري جشنواره فیلم فجر گفت: مي دانم همیشه 
همه شركت كنندگان در اين جش��نواره دوست دارند در 
بخش مسابقه حضور داشته باش��ند و از اين رو روي دبیر 
جشنواره و هیئت انتخاب فشارهايي وجود دارد، در حالي 
كه آنها بايد بر مبناي معیارهاي زيبايي شناختي و ساختاري 
تصمیم بگیرند. او افزود: اعضاي هیئت انتخاب بايد سعي 
كنند عادلانه تصمیم بگیرند و به جاي ساختار و محتواي 
آثار، تحت تأثیر فشارها و سفارش ها از سمت سازمان هايي 
كه پش��ت فیلم ها هس��تند يا جنبه هاي سیاس��ي اي كه 
برخي از فیلم ها دارند، نباش��ند. گاهي ديده شده برخي به 
گرايش هاي سیاسي توجه مي كنند و معمولاً پشت برخي 
از فیلم ها از سمت هرم هاي قدرت سیاسي فشار وجود دارد 
كه آن فیلم حتماً بايد در جشنواره حضور داشته باشد. در 
حالي كه هیئت انتخاب به جاي جهت گیري هاي سیاسي 
فیلم، باي��د عمده ترين توانش را روي س��اختار و محتواي 

فیلم بگ��ذارد، نه اينكه به س��فارش 
سازندگان، سازمان ها و نهادهايي كه 

پشت فیلم ها هستند، توجه كنند. 
معاون سابق فرهنگي بنیاد سینمايي 
فارابي با ابراز امیدواري در مورد اينكه 
هیئت انتخاب و دبیر جشنواره بتواند 
با توجه به همه اين مسائل تصمیمات 
عادلانه بگیرند، ادام��ه داد: امیدوارم 
تعداد فیلم ها از 22 فیلم تجاوز نكند، 
چون اگر تعداد فیلم هاي بخش مس��ابقه زياد شود، ديگر 
جش��نواره معني پیدا نمي كن��د، يعن��ي در آن صورت، از 
بیرون اينگونه به نظر مي رسد كه مي خواهند همه را راضي 
نگه دارند و به همه جايزه بدهند و اين روش خوبي نخواهد 
بود. بنابراين امیدوارم با تصمیم عادلانه و درس��ت، فارغ از 
فش��ارهاي جانبي مربوط به فیلم ها، تصمیمي كه گرفته 
مي شود، مورد قبول همه اهالي فن، متخصصان صاحبنظر 

و بي حب و بغض سینما باشد. 
اس��فندياري اضافه كرد: معمولاً مواقعي كه در جش��نواره 
فجر انتخاب��ي صورت مي گرفت، آن را با جش��ن س��ینما 
مقايس��ه مي كرديم ك��ه انتخاب هايش بیش��تر صنفي و 
حرفه اي تر اس��ت. معمولاً 8۰ درصد برگزي��دگان اين دو 
جشن شباهت هايي به هم دارد و اين نشان مي دهد كه در 
مجموع منهاي آن اس��تثنائاتي كه تحت فشارهاي خاص 
مطرح مي شوند، عموماً اين انتخاب ها، انتخاب هايي است 

كه به واقعیت نزديك  است.

     محمدصادق عابديني
سياس�تگذاري  ش�وراي  تصوي�ب   ب�ا 
س�ي و يكمين نمايش�گاه بين المللي كتاب 
تهران، مصلاي ام�ام خميني به عنوان محل 
برگ�زاري نمايش�گاه كت�اب انتخاب ش�د. 
بعد از چند ماه كش و قوس بالاخره تكلیف محل 
برگزاري نمايش��گاه كتاب تهران، بزرگ ترين 
رخداد فرهنگي كشور مشخص شد. با تصويب 
شوراي سیاستگذاري نمايشگاه كتاب كه رياست 
آن بر عهده وزير ارشاد است، مصلاي تهران بار 
ديگر به عنوان میزبان برگزاري نمايشگاه كتاب 

تهران انتخاب شد. 
   مصلي امكانات بيشتري مي دهد

روز گذش��ته هماي��ون امیرزاده، س��خنگوي 
شوراي سیاستگذاري سي و يكمین نمايشگاه 
بین المللي كتاب تهران، با اعلام خبر بازگشت 
نمايش��گاه كتاب به مصلاي تهران گفت: محل 
برگزاري نمايش��گاه كت��اب تهران ب��ه عنوان 
مهم ترين رويداد فرهنگي كش��ور و با توجه به 
ابعاد بین المللي آن نیازمن��د امكانات و لوازمي 
است كه بر اساس همین نیاز در بیست و نهمین 
دوره نمايش��گاه كتاب تصمیم به انتقال محل 
برگزاري به ش��هرآفتاب گرفته ش��د. وي ادامه 
داد: در اين مدت اگرچه هم��كاري و همراهي 
ش��هرداري تهران براي برگزاري ه��ر چه بهتر 
اين نمايش��گاه قابل توجه بود، اما وجود بعضي 
مشكلات زيرساختي موجب شد فعالان عرصه 
نشر نسبت به ادامه برگزاري نمايشگاه كتاب در 
شهرآفتاب تا زمان تكمیل شدن آن دچار ترديد 
و بازنگري شوند. اين موضوع در جلسه شوراي 
 سیاس��تگذاري نمايش��گاه با حضور تعدادي از 
معاونان محترم شهرداري مورد توجه و بررسي 
دقیق قرار گرفت. امیرزاده توضیح داد: علاوه بر 
آن جلسات متعددي براي بررسي بیشتر موضوع 
برگزار شد كه در نهايت بر اساس اعلام مصلاي 
امام خمین��ي )ره( مبني ب��ر تكمیل رواق هاي 
ش��رقي و غربي تا زم��ان برگزاري نمايش��گاه، 
بر اس��اس نظر صنوف نش��ر و مصوبه ش��وراي 
سیاستگذاري، س��ي و يكیمن نمايشگاه كتاب 
ته��ران در مصلاي ام��ام خمین��ي )ره( برگزار 

خواهد شد. 
   شهرآفتاب تا 1400 شانس دارد

انتقال نمايشگاه كتاب تهران به مصلي در حالي 
صورت مي گیرد كه وزارت ارش��اد و شهرداري 
تهران براي واگذاري شهرآفتاب تفاهمنامه امضا 
كرده بودند. ارديبهشت ماه سال 95 و در اولین 

تجربه میزباني ش��هر آفتاب از نمايشگاه كتاب 
تهران، تفاهمنامه اي میان علي جنتي وزير وقت 
ارشاد و محمدباقر قالیباف، شهردار وقت تهران 
به امضا رسید و بر اساس آن ش��هرداري تهران 
براي پنج س��ال ش��هرآفتاب را به وزارت ارشاد 
واگذار كرد. در آن زمان اين گونه مطرح شد كه 
وزارت ارشاد حتي خواس��تار در اختیار گرفتن 
1۰ ساله شهرآفتاب است. شهر آفتاب مجموعه 
بزرگ نمايشگاهي است كه در زمیني به وسعت 
375 هكتار در نزديكي فرودگاه بین المللي امام 
خمیني)ره(، احداث شده و فاز اول آن همزمان با 
برگزاري بیست و نهمین دوره نمايشگاه كتاب در 
سال 95 به بهره برداري رسید. شهرداري تهران 
براي اينكه نشان دهد شهرآفتاب نسبت به ديگر 
مجموعه هاي نمايشگاهي در تهران، شايستگي 
بیش��تري براي میزباني از نمايش��گاه هايي به 
بزرگي نمايش��گاه كتاب ته��ران را دارد، اعلام 
كرد نمايشگاه را به رايگان در اختیار ارشاد قرار 
مي دهد. حال با اعلام بازگشت نمايشگاه كتاب به 
مصلي، تكلیف شهرآفتاب و تفاهمنامه چه خواهد 
شد؟ سخنگوي نمايشگاه كتاب در اين باره گفت: 
البته ما تفاهمنامه شش س��اله اي با شهرداري 
تهران ب��راي در اختیار قرار گرفت��ن مجموعه 
شهرآفتاب براي برگزاري نمايشگاه كتاب داريم 
كه تا س��ال 14۰۰ اعتبار دارد و بر اساس همان 
تفاهمنامه چنانچه امكانات زيرساختي و فضاي 
مسقف در اين مجموعه تأمین شود، نمايشگاه 
كتاب در ش��هرآفتاب برگزار خواهد ش��د. وي 
افزود: در واقع اين جابه جايي به نوعي همكاري 
با شهرداري تهران براي ايجاد فرصتي در جهت 
آماده سازي بیشتر ش��هرآفتاب براي برگزاري 

نمايشگاه كتاب تهران است. 
   پيروزي مصلي در رقابت »كي بهتره؟«

انتخاب مجدد مصلاي تهران بعد از آن صورت 
گرفت كه دو دوره اجراي نمايش��گاه كتاب در 
»ش��هرآفتاب« انتقاد هاي زي��ادي را به همراه 

داش��ت. مهم ترين انتقاد نیز به آم��اده نبودن 
مجموعه نمايشگاهي شهر آفتاب براي میزباني 
نمايشگاه مهم كتاب تهران مربوط بود. معترضان 
با استناد به خدمات دهي ضعیف شهر آفتاب به 
مراجعان و نداش��تن زير ساخت هاي لازم براي 
میزباني مناسب خواس��تار تجديد نظر وزارت 
ارشاد در س��پردن میزباني نمايشگاه كتاب به 
ش��هرآفتاب بودند؛ اعتراض هايي كه به گوش 
وزير ارش��اد دولت دوازدهم رسید. سیدعباس 
صالحي كه در زمان برگزاري نمايش��گاه كتاب 
در ارديبهشت امس��ال معاون فرهنگي وزارت 
ارشاد بود، از نزديك با نحوه برگزاري نمايشگاه 

در شهرآفتاب آشنا بود. 
سید عباس صالحي كه در ارديبهشت ماه سال 
95گفته بود از اين پس ايرانیان ش��هر آفتاب را 
به عنوان شهر فرهنگ و كتاب خواهند شناخت، 
امسال در چند اظهار نظر از شهرداري خواست تا 
خواسته هاي ارشاد درباره شرايط و امكانات شهر 
آفتاب  را برآورده كند. رفتار وزارت ارشاد در قبال 
شهرآفتاب بسیار محتاطانه بود، به خصوص بعد 
از آنكه نتیجه انتخابات شوراي شهر، باعث شد 
تا طیف اصلاح طلب نزديك به دولت به پیروزي 
برسد و بعد از 12 سال يك شهردار اصلاح طلب 
بر صندلي ش��هردار تكیه زده بود. اين ملاحظه 
سیاسي باعث شد تا در چند نوبت جلساتي میان 
شهرداري و شوراي سیاس��تگذاري نمايشگاه 

كتاب تهران برگزار شود. 
    نجفي: ما اعتراضي نداريم!

محمدعلي نجفي، شهردار تهران، پیش از آنكه 
رسماً میزباني مصلاي تهران از نمايشگاه كتاب 
سال 97 اعلام ش��ود، گفته بود: تقريباً يك ماه 
است كه جلساتي را با مسئولان وزارت فرهنگ 
و ارشاد اس��لامي داش��تیم؛ آنها بحق از اينكه 
امكانات كافي در شهر آفتاب وجود ندارد، گلايه 
داشتند و ما هم تلاش كرديم آنها را قانع كنیم 
كه با امكانات پیش ساخته مي توانیم شرايط را 
به نحوي فراهم كنیم تا نمايشگاه كتاب در شهر 

آفتاب برگزار شود. 
اگر دوستان در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
به اين جمع بندي رس��یده باشند كه نمايشگاه 
كت��اب را در مصلاي امام خمین��ي)ره( برگزار 
كنند، ما اعتراض خاصي نداريم، اما ترجیح ما بر 
اين است كه در سال آينده هم نمايشگاه كتاب 
در شهر آفتاب برگزار ش��ود.  حال كه خواسته 
ش��هرداري تهران محقق نشده، مصلاي تهران 
و نمايشگاه كتاب بار ديگر در سال آينده به هم 
خواهند رسید؛ نمايش��گاهي كه چند ماه ديگر 
برگزار مي شود. با اين وجود، بازگشت نمايشگاه 
به مصل��ي از نظر اهالي كتاب ي��ك جابه جايي 
دائمي نیست. محمود آموزگار، رئیس اتحاديه 
ناش��ران و كتابفروش��ان تهران مي گويد: نگاه 
ناشران به مصلي به عنوان مكان موقتي برگزاري 
نمايشگاه كتاب است. آموزگار معتقد است بايد 
محلي دائمي براي نمايشگاه كتاب تهران ايجاد 
كرد و برگزاري س��ي و يكمین دوره نمايشگاه 
بین الملل��ي كتاب تهران در مصل��ي را فرصتي 
براي مسئولان شهرداري دانست تا شهر آفتاب 

را تكمیل كنند. 
طب��ق برنامه اعلام ش��ده س��ي و يكمین دوره 
نمايشگاه كتاب تهران از 12 تا 22 ارديبهشت 

ماه سال 1397 برگزار خواهد شد.

    خبر

با دستور رئيس سازمان صدا و سيما
نام شهرك غزالي به »ايران« تغيير كرد

از س�اخت  اي�ران  تلويزيون�ي  مديرعام�ل ش�هرك س�ينمايي و 
مجس�مه اي ب�راي زن�ده ي�اد عل�ي حاتم�ي در اين ش�هرك خب�ر داد. 
كمال فیض آبادي، مدير عامل ش��هرك س��ینمايي و تلويزيوني ايران )غزالي 
سابق( درباره تغییر نام اين شهرك به »مهر« گفت: مدت ها بود از طرف مرتضي 
میرباقري، معاون سیما پیشنهاد شده بود كه نام شهرك غزالي تغییر كند كه در 
نهايت با دستور عبدالعلي علي عسكري، رئیس صداوسیما نام شهرك سینمايي 

و تلويزيوني ايران تصويب شد. 
وي با اشاره به اينكه چه زماني اين نام به صورت رسمي اعلام خواهد شد، بیان 
كرد: ما پروژه اي داريم كه طي آن س��رديس پنج تن از چهره هاي پیشكسوت 
سريال »هزاردستان« رونمايي خواهد شد و در اين مراسم رونمايي كه منتظر 
زمان مناسبي براي برگزاري آن هس��تیم، عنوان جديد شهرك هم به صورت 

رسمي اعلام مي شود. 
مديرعامل شهرك سینمايي و تلويزيوني ايران با اشاره به اين مجسمه هاي پرتره 
كه از جمشید مشايخي، عزت الله انتظامي، محمدعلي كشاورز، علي نصیريان و 
زنده ياد داوود رشیدي خواهند بود، گفت: اين مجسمه ها هم اكنون ساخته و 
آماده شده است و فقط منتظر زمان رونمايي هستیم و از آنجايي كه اين پروژه 
مربوط به س��ريال »هزاردس��تان« س��اخته زنده ياد علي حاتمي است، بعد از 

رونمايي سراغ ساخت مجسمه كاملي از علي حاتمي خواهیم رفت. 
وي در پايان گفت: بعد از ساخت مجسمه زنده ياد حاتمي، ساخت مجسمه هاي 
ديگري از خسرو شكیبايي، عبدالله اسكندري، منوچهر اسماعیلي و ساير بزرگان 

در دستور كار داريم. 

سخنان آقاي روحاني تازگي ندارد
قبلًا هم گفته شده بود 

  س��خنان آقاي روحان��ي درباره 

خسرو   معتضد

روزنامه نگار و مورخ

مؤسس��ات، نهادها، سازمان هاي 
فرهنگي و پژوهشي و تشريفاتي 
متعددي ك��ه در قالب رديف 17 
لايحه بودجه س��الانه  چند هزار 
میلیارد تومان از دولت پول گرفته 
و اگر در واريز آن تعويق رخ دهد، 
دولت را م��ورد بازخواس��ت قرار 
مي دهند، ولي به هیچ وجه صورت 
هزينه نمي دهند كه آن مبالغ هنگفت به چه مصرفي رسیده، هیچ 
تازگي ای ندارد. در گذشته هم رئیس دولت های نهم و دهم به اين 
موضوع اشارات كامل كرده بود، به هر ترتیب متأسفانه گويا يك 
سنت و عادت جا افتاده شده اس��ت كه هر شخصیت مشهوري 
براي خود مؤسس��ه يا نهادي راه اندازي و ب��راي آن بودجه قابل 
ملاحظه اي درخواست كند. بس��یاري از اين مؤسسات و نهادها 
كاری مشابه هم انجام مي دهند و به همین دلیل مبالغ نجومي 
هنگفتي صرف دوباره كاري مي ش��ود. روحانی��ت ايران از عصر 
صفويه آنقدر منیع الطبع و متكي به نفس و متین و مستقل بود 
كه هرگز علاقه نداشت هزينه هاي آن از »پول ديوان« كه آن را 

وجوه مظلمه مي خواندند، تأمین شود.
مراج��ع و روحانیون هزينه خود، مدرس��ه و ح��وزه علمیه را از 
وجوه خمس و زكات كه بازرگانان و متدينین تقديم مي كردند، 
مي گذراندند. دولت در هیچ زمان به حوزه هاي علمیه پیشنهاد 

كمك نمي كرد، زيرا پاسخ نمي دادند و آبروي دولت مي رفت.
شايد اوقاف كه موقوفه ها در اختیارش بود از سهم موقوفات آن هم 
طبق نظر واقف، وجوهي به ارب��اب منبر و طلاب هديه مي كرد، اما 
همه مي دانند كه آيت الله العظمي بروج��ردي حتي يك تومان از 
دولت براي هزينه ساخت مسجد اعظم نپذيرفت و تمام هزينه ها را 
خود از محل خمس و زكات و هداياي مردم و وجوهي كه پیروان و 
مقلدانش از ايران و ديگر كشورهاي شیعه نشین به دفتر آن حضرت 
در قم مي فرس��تادند، تأمین كرد. حتي مرح��وم يگانگي مهندس 
زرتش��تي از فرط علاقه به ش��خص آيت الله تمامي امور آب و برق 
مسجد را به انجام رساند و چك حاوي بهاي خدمات فني و تجهیزات 
به كار رفته را با يادداش��تي  احترام آمیز ب��ه دفتر حضرت آيت الله 
بازگرداند. در هزينه كردن براي كش��ورهاي خارجي ولو مسلمان 
بايد حد و مرزي نگه داشت. منابع مالي كشور در موقعیت كنوني 
كه حصر تقريباً باقي است، چندان زياد نیست حتي شنیده شده كه 
امريكا مي خواهد میلیون ها دلار پول خريد هواپیماهاي مسافربري 
را بلوكه كند. جمعیت ايران نیز طي قرن گذشته هشت برابر شده 
و از 9 میلیون و 8۰۰ هزار نفر در سال 19۰۰ به حدود 8۰ میلیون 
تن در س��ال 2۰18 رسیده اس��ت، بنابراين نیازهاي اين جمعیت 
انبوه و بي سابقه بسیار بیشتر شده و حق اين است كه بیشتر منابع 
مالي به مصرف مردم ايران برسد تا فقر و محرومیت از اين مملكت 

رخت بربندد. 
امريكا غول صنعت و اقتصاد در تولید ثروت اس��ت، اما همه به ياد 
داريم كه در سخت ترين شرايط بحران مالي ايران در جريان نهضت 
ملي ش��دن صنعت نفت با وجود 45 روز اقام��ت دكتر مصدق در 
امريكا حاضر نشد يك وام 12۰ میلیون دلاري به ايران بدهد و باور 
نمي كنید چون ايران نیاز به روغن اتومبیل داشت، يكي  از مهندسان 
عالي رتبه شركت ملي نفت ايران به امريكا رفت و يك میلیون دلار 
نقد پرداخت كرد تا توانس��ت روغ��ن اتومبیل مورد نی��از ايران را 
خريداري كند و تحويل گیرد. همچنین براي خريد 1۰۰هزار تن 
شكر دولت امريكا تا پول نقد از ايران نگرفت، شكر مورد نیاز ايران 
را تحويل نداد. سیاست پدر و مادر ندارد. حتماً مي دانید كه دولت 
تركیه بابت بهاي گران تر گاز ايران به مراجع جهاني شكايت كرد و آن 
مراجع رأي دادند ايران جريمه شود و حدود يك سال گاز مجاني به 
تركیه بدهد تا مابه التفاوت بهاي قبلي جبران شود. شركت كرسنت 
امارات همچنان به دنبال دريافت غرامت دهها میلیارد دلاري لغو 

امتیاز كرسنت از سوي دولت ايران است. 
يكي از مهندس��ان نوس��ازي لبنان كه ايراني ب��ود، در تلويزيون 
خودمان اظهار داشت تمام خرابي هاي ناشي از جنگ در كشورهاي 
خاورمیانه از جمله لبنان را جب��ران و تأمین غرامت كند، در حالي 
كه در خرمشهر هنوز ويرانه هاي دوران جنگ موجود است و تصاوير 

دلخراش تأثرآور در شبكه هاي اجتماعي ديده مي شود. 
زماني بهاي نفت به بشكه اي 12۰ دلار هم رسیده بود و دولت دست 
باز براي طرح ريزي برنامه هاي س��ازندگي داخلي و حتي كمك به 
همسايگان را داش��ت. اكنون آن اتفاقات وجود ندارد و همسايگان 
ايران نبايد متوقع باش��ند مردم ايران همچنان بتوانند به دوستان 

ايران كمك كنند.
 چرچیل در دوران جنگ س��اده ترين غذاها را مي خ��ورد و چون 
زيردريايي هاي آلمان كشتي هاي حامل خواربار از كانادا، استرالیا 
و نیوزيلند و هندوس��تان به جزيره بريتانیا را با ش��لیك اژدر غرق 
مي كردند، ب��ه جاي گوش��ت گاو، گوس��اله، گوس��فند و خوك، 
پرورش حیوان كثیرالولد خرگوش را در انگلس��تان متداول كرد و 
حتي تخم مرغ را ش��امل جیره بندي قرار داد. امروزه هم همه بايد 
صرفه جويي را نصب العین قرار دهند و حت��ي وزرا و وكلا تقاضاي 

تعديل حقوق هاي میلیوني خود را بكنند.

برنامه های چهارمين روز جشنواره عمار

نوجوانان امروز به تماشاي »نبرد خليج فارس« مي نشينند

      محمد صادقي
جش�نواره فيلم ه�اي مردم�ي عم�ار، در چهارمي�ن 
روز برگ�زاري ميزب�ان اك�ران انيميش�ن س�ينمايي »نبرد 
خلي�ج ف�ارس 1« اس�ت، اي�ن جش�نواره مردم�ي ن�گاه 
وي�ژه اي ب�ه گ�روه س�ني ك�ودكان و نوجوان�ان دارد. 
هش��تمین جش��نواره فیلم ه��اي مردم��ي عم��ار ه��ر روز صب��ح، 
ويژه برنامه هايي مخصوص گروه س��ني كودك و نوج��وان دارد. اين 
برنامه ها در سینما فلسطین از س��اعت 1۰:15 تا 12 برگزار مي شود. 
امروز انیمیش��ن »نبرد خلیج فارس1« در اين ساعت براي كودكان 
اكران خواهد شد. در سانس دوم جشنواره )ساعت 13:۰۰ تا14:15( 
سالن يك میزبان اكران مستند »نبرد آزاد سازي موصل« به كارگرداني 
يونس راشدي است كه به عملیات آزاد سازي شهر موصل عراق از دست 
نیروي هاي داعش مي پردازد. بعد از اين مس��تند در سالن 3، مستند 
»اس��پرم امريكايي« كه به واردات اسپرم گاو از امريكا و بحث ژنتیك 
مي پردازد. جشنواره عمار در ساعت )16:۰۰ تا 17:3۰( میزبان مستند 

»حاصل فصل من« است. اين مستند به كارگرداني فريد نصیري به 
بحث كارآفريني در يك روستا و مبارزه با آفات كشاورزي با محوريت 
يك دختر دانش آموز مي پردازد. مستند »پرواز از حلب« ساعت 14:45 
تا19:15 روي پرده سالن شماره يك مي رود. اين مستند درباره شهید 
مدافع حريم حسین حريري است كه در عملیات آزاد سازي تدمر در 
سوريه به شهادت رسید. بعد از اكران اين مستند، مستند »قصر قند« 
به كارگرداني محسن اسلام زاده روي پرده مي رود. اين مستند درباره 
»جلیل قنبر زهي« يكي از مشهورترين تروريست هاي جنوب شرق 
كشور است كه 25 سال تحت تعقیب نیروهاي امنیتي بوده است. در 
سانس بعد )19:3۰ تا21:۰۰( سالن شماره 2 مستند »به خاطر يك 
دوچرخه« به كارگرداني هادي ضیاعزيزي با موضوع كار آفريني اكران 
مي شود و در سالن ش��ماره يك مس��تند »نار و انار« درباره شیعیان 
جمهوري آذربايجان كه از سوي دولت باكو سركوب مي شوند، اكران 
خواهد شد. جش��نواره عمار س��اعت )21:15 تا22:3۰( مستند »دو 
برادر« درباره دو برادر ش��هید، رضا و جواد تیموري را اكران مي كند. 
رضا تیموري در عملیات مرصاد و جواد تیموري در حادثه تروريستي 
مجلس به شهادت رسیدند. جشنواره عمار امسال چهار سخنراني ويژه 
خواهد داشت كه اولین س��خنراني آن امروز با حضور حجت الاسلام 
والمس��لمین علیرضا پناهیان، س��اعت )17:45 تا19:3۰( در سالن 
3 برگزار مي ش��ود. همچنین كارگاه »يك روز يك تجربه« با حضور 
محمدرضا شفاه با محوريت تجربه نگاري فیلم سینمايي »21 روز بعد« 
برگزار خواهد شد. امروز نشس��ت هاي نقد و بررسي فیلم نیز در لابي 
طبقه دوم سینما فلسطین با موضوع بررسي آثار سینماي اجتماعي از 

ساعت 17:45 تا19:3۰ برگزار خواهد شد.

برگ��زاري نمايش��گاه كتاب ته��ران به 
عنوان مهم ترين رويداد فرهنگي كشور 
و با توجه به ابعاد بين المللي آن نيازمند 
امكانات و لوازمي اس��ت كه بر اس��اس 
همي��ن ني��از در بيس��ت و نهمين دوره 
نمايشگاه كتاب تصميم به انتقال محل 
برگزاري آن به ش��هر آفتاب گرفته شد


